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ג יום חמישי פרשת שמיני כ"א אדר ב' תשע"ו

שיעור יומי ע"י הרה"ג ר' מנשה ישראל רייזמן שליט"א

יום חמישי פרשת שמיני - כ"א אדר ב' תשע"ו

היום הילולא קדישא של רבינו רבי אלימלך בן רבי אליעזר ליפמן זכותו יגן עלינו ועל כל 
ישראל אמן.

לאמר',  ה'  צוה  אשר  התורה  חוקת  'זאת  נאמר  חוקת  בפרשת  שלו  חידוש  דבר  נזכיר 
בפשטות ענין חק שולל את נסיון חיפוש טעם המצוה, משא"כ בשאר המצוות והמשפטים 
בהם טעם,  אין  בחוקים  בה, משא"כ  יש  להתבונן מה טעם  למבין  ליתן  פותחים פתח 
'חוקה חקקתי, גזירה גזרתי'. ובספה"ק מבארים עוד שזהו גילוי לכל התורה, שכך צריך 

ללמוד כל התורה בבחי' חק. זאת חוקת כל התורה.

אך הרבי רבי אלימלך מבאר להיפך, ע"פ מה שהקשו המפרשים איך רש"י סותר את 
דיבור הביא את  כדי  ותוך  בלי טעם,  היא חק  וביה, שכתב שפרה אדומה  מיניה  עצמו 
הפירוש של רבי משה הדרשן שכן נתן בה טעם? עוד הקשה שאם אומות העולם מונים 
אותנו מה טעם יש בה, הרי היה טוב לפרש הטעם כדי שנדע מה להשיב לאפיקורס, ולא 

לומר שאין אנו יודעים מה להשיב? 

אין התורה נותנת טעם, בכדי שנבא אנחנו וניתן טעם חדש בכל מצוה
אלא שאדרבה התורה הק' לא נתנה טעם כדי שכל אחד מישראל יבא ויאמר בה טעם! 
כל אחד לפי חלק תורתו יכול לומר טעם במצוות. כי אם היה כתוב טעם בתוה"ק, היה 
הדבר סגור, שזהו הטעם ואין בלתו, וזלה"ק: 'ולכן סתמו הכתוב ולא נאמר הטעם מפורש 
למען נבין מעצמינו טעמי של דבר וזה הוא דבר שאין לו קצבה כי כל טעם שנזכה להבינו 
יש לו עולם מיוחד באמירתינו הטעם נעשים שמים חדשים בכל פעם. וזהו אשר צוה ד' 
לאמר פירוש שהשם יתברך ברוך הוא צוה לנו שאנחנו נאמר הטעם של חוקת התורה כדי 

שיהיה דבר שאין לו קצבה'

וכנודע שזהו אחד מהיסודות של הנועם אלימלך, שבכל עת שלומדים תורה או מתפללים, 
נעשה עולם חדש, וזהו ענין מה שאמרו חז"ל על מי שיש לו חולה בתוך ביתו שילך אל 
החכם, כי הצדיק יאמר תורה, ועי"ז יברא עולם חדש שבזה העולם עוד לא היתה הגזירה, 

שם אין האדם חולה ואינו מסוכן, וכך הוא פועל ישועות.

הרי שלא נתנה תורה טעם, רק בכדי שאנו נבא ונאמר בה טעם, החינוך יאמר טעם אחד, 
הרמב"ן עוד טעם, ורבי משה הדרשן עוד טעם, כל צדיק והעולם שלו, כל אחד מחכמי 

ישראל יש לו נשמה ועולם בפני עצמו.

מונים  המצוות,  את  ומונין  העולם  ואומות  השטן  כשבאים  רש"י  דברי  מיושב  ובזה 
מלשון מניין, שהם סופרים את המצוות ויאמרו בהם טעם בהבלי שטותיהם, לפיכך לא 
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היו הם  ואילו היה הטעם כתוב להדיא,  נתן הכתוב טעם, כדי שתאמר בה טעם אחר. 
בכסילותם דוחים זה הטעם, וטעם אחר היה אסור לנו לומר להם מחמת שהיו אומרים 
שאינו כתוב בתורה זה הטעם, אך עתה שלא נאמר הטעם מפורש, אילו ישיבו אותנו דבר, 
נוסיף להם טעם לשבח, אחר, ועי"ז יהיה הכח בידינו להפילם ולשבר את כוחם בכל פעם 

בעולם שנתחדש לנו.

הפלא ופלא, מה שלא נתגלה טעמי המצוות, כדי לתת כח לכל יהודי שהוא בר הכי, לגלות 
אי  נתנה התורה טעם,  וא"כ אדרבה באלו המצוות שכן  ולומר בה טעם.  חלקו בתורה 
אפשר לומר בה טעם אחר, כגון מצות סוכה שנאמר בה 'למען ידעו דורותיכם כי בסוכות 
הושבתי את בני ישראל' איך נאמר בה טעם אחר, יכולים רק לפרש את ה'למען ידעו'. 
אמנם באמת גם במצות סוכה נאמרו טעמים רבים, כפי הנראה יכולים להוסיף גם שם 

טעמים.

החינוך שהוא הגדול שבנותני טעמי המצוות, כתב בהקדמת ספרו שהוא כותב את אלו 
הזמן  את  לבלות  במקום  אחה"צ  בשבת  לעשות  מה  להם  שיהיה  לבחורים  הטעמים, 
בהבלים אחרים, ילמדו זה הטעם, שגם זה הטעם הוא אמת, לפי העולם של בעל החינוך 

הקדוש.

ועתה מתיישבת הסתירה שבדברי רש"י, שפתח בחוק וסיים בטעם, כי היינו הך, לכן הוא 
חק כדי שיבא רבי משה הדרשן ויאמר בה טעם.

עיקר חשבון הנפש על התאוות והכיסופין שיש להבלי עוה"ז
יוסף  האמרי  בזה  שביאר  מה  ונוסיף  מקץ.  פרשת  אלימלך  בנועם  מדבה"ק  עוד  נזכיר 

מספינקא. והוא יסוד גדול מרבו של הנועם אלימלך, המגיד הגדול ממעזריטש זי"ע.

ב  ָ סֶף הַשּׁ בַר הַכֶּ ית יוֹסֵף וַיֹּאמְרוּ עַל דְּ י הוּבְאוּ בֵּ ים כִּ ירְאוּ הָאֲנָשִׁ עה"פ ]בראשית מג,יח[ 'וַיִּ
ל עָלֵינוּ וְלָקַחַת אֹתָנוּ לַעֲבָדִים  ה אֲנַחְנוּ מוּבָאִים לְהִתְגֹּלֵל עָלֵינוּ וּלְהִתְנַפֵּ חִלָּ תְּ חתֵֹינוּ בַּ אַמְתְּ בְּ
י אֲדנִֹי  יִת. וַיֹּאמְרוּ בִּ תַח הַבָּ רוּ אֵלָיו פֶּ ית יוֹסֵף וַיְדַבְּ ר עַל בֵּ שׁוּ אֶל הָאִישׁ אֲשֶׁ גְּ וְאֶת חֲמרֵֹינוּ. וַיִּ
ה כֶסֶף  חתֵֹינוּ וְהִנֵּ חָה אֶת אַמְתְּ פְתְּ לוֹן וַנִּ י בָאנוּ אֶל הַמָּ ר אֹכֶל: וַיְהִי כִּ בָּ ה לִשְׁ חִלָּ תְּ יָרדֹ יָרַדְנוּ בַּ
ר אֹכֶל  בָּ יָדֵנוּ: וְכֶסֶף אַחֵר הוֹרַדְנוּ בְיָדֵנוּ לִשְׁ ב אֹתוֹ בְּ שֶׁ קָלוֹ וַנָּ מִשְׁ נוּ בְּ סְפֵּ חְתּוֹ כַּ פִי אַמְתַּ אִישׁ בְּ
ירָאוּ אֱלהֵֹיכֶם וֵאלהֵֹי אֲבִיכֶם  לוֹם לָכֶם אַל תִּ חתֵֹינוּ: וַיֹּאמֶר שָׁ אַמְתְּ נוּ בְּ סְפֵּ ם כַּ לאֹ יָדַעְנוּ מִי שָׂ
א אֵלָי. לישנא דקרא צריך למודעי, מהו להתגולל  כֶם בָּ סְפְּ חתֵֹיכֶם כַּ אַמְתְּ נָתַן לָכֶם מַטְמוֹן בְּ

עלינו, ולהתנפל עלינו.

וכתב הרבי רבי אלימלך ]מקץ ד"ה ויראו[: 'נ"ל ע"ד המוסר והנהגה ישרה איך דרך האנשים 
כשרים שיראים וחרדים מחרדת יום פקודתם תמיד ומעלים על זכרונם יום המיתה ועונש 
העוונות והחטאים בעולם הבא ועל ידי זה הם תמיד בתשובה ומתחרטים ומתוודים על 
חטאותיהם ומבקשים על נפשם מאת הבורא יתעלה, כמו שנהג הוא בעצמו בכל לילה, 
לחפש מה שחטא באותו יום, והיה לו סיעתא דשמיא והיה מוצא חטאים עוונות ופשעים, 
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ששאל על שם החולה להתפלל עליו, לאחר הודו לפני ברוך שאמר, הגם שהיה מותר, 
אלא שלפי נוסח אשכנז אסור לדבר אחר הודו...  וזהו ויראו האנשים רוצה לומר אנשים 
כשרים  כמ"ש רש"י בפ' שלח, כולם אנשים, כל אנשים שבמקרא לשון חשיבות, ובפ' 
זכותם מסייעתם מתייראים תמיד  ויראי חטא שתהא  גבורים  לנו אנשים,  'בחר  בשלח 
בחושבם - כי הובאו בית יוסף - פירוש שמא הגיע היום וזמן לבא אל עולם העליון הנקרא 

יוסף. 

ופי'  יוסף,  ויגש דף רו: שעולם העליון נקרא  כמ"ש בזה"ק פינחס רלו: ובזה"ק פרשת 
האמרי יוסף טעם שעולם העליון נקרא יוסף, כי יוסף צדיק יסוד עולם עיקר ביתו הוא 
ולא כאן בעוה"ז שכאן הוא גר בארץ, כמו שאמר החפץ חיים  למעלה בעולם העליון 
לנגיד אחד, שהבית שלו שם ולא כאן, משא"כ הרשע נדמה לו שכאן הוא ביתו, כמ"ש 
בזה"ק אדם חי שבעים שנה ונדמה לו שהוא יחיד כאן אלפי דורות. עוד פי' האמרי יוסף 
טעם שעוה"ב נקרא יוסף באשר הוא סוף כל האדם, עוה"ב נקרא באות י' י' – סוף הרי 

יוסף. וזהו הפחד של האנשים הכשרים שמא הגיע הזמן שהם מובאים בית יוסף.

ויאמרו על דבר הכסף השב באמתחותינו, פירוש על דבר כל התאוויות הגשמיות אשר 
כל  נכסוף נכספנו בעולם הזה להשיב הכל אל החומר למלאות הכרס במאכלים יתרים. 
התאוות של האדם למלאות את הכרס, כמו הגוי שעובד כדי שיוכל לאכול ואוכל כדי 
שיוכל לעבוד כדי שיוכל לאכול כדי  שיוכל לעבוד וכו' עד זיבולא בתריתא, כך כל החיים 
סובב סביב האכילה. וכתוב בהנהגות האדם שצריך לערוך חשבון הנפש על כל חתיכה 
שאוכל ושותה, כמו שלמדנו השבוע בשם ה'שבט מיהודה' על עשיו הרשע 'ויאכל וישת 
יניעון  'המה  ויאכל,' שעושה התעמלות לשרוף את הקלוריות שיוכל שוב לאכול  ויקם 
לאכול', כל הראש מלא מחשבות תמיד על הארוחה הבאה עלינו לטובה, וזהו הכסף השב 

באמתחותינו'

אין אדם יודע לאיזה מצב יתגלגל בגלגול השני, ויתיירא שמא יהיה מזלו נפול 
מאד

ולהתנפל עלינו רוצה  נהיה מוכרחים לבא בגלגול ח"ו.  אנחנו מובאים להתגולל פירוש 
לומר משום שאפשר שיש בני אדם שאינם מתיראים מהגלגול שיתגלגלו באומרם שגם 
יהיה  יודע אם  ולהתנפל עלינו רוצה לומר אבל מי  העולם הזה טוב לפניהם. לזה אמר 
הגלגול לטובה. אולי יהיה הגלגול בנפילה דהיינו שיהיה שפול ובזוי בגלגלו בעניות ודוחק 
ובשפלות גדול. כי יש אנשים שנפלו ולא אכפת להם להתגלגל שוב, כי עוה"ז הוא לו 
לתכלית, לזה אומר לו רבי אלימלך, מי נותן לך ביטוח שהגלגול הבא יהיה לך חיים של 
טובה, אולי יתגלגל באפריקה במקום עוני, ושמא יתגלגל בחתולה שמחפש חצי עצם 
של דג באשפה, וכמה קר לו בחורף, נעביך נשמה ישראלית שמתגלגלת בחתול, אין לך 
שפלות גדולה מזה, ואפי' אם יתגלגל באדם שאין אביו ואמו שומרי תורה ומצוות רח"ל, 

הרי זה גהינם מר ממות לחיות כך בעוה"ז. 
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לעבודת  כן  גם  והחומר  הגוף  שיזדכך  עד  גלגול  בתר  גלגול  להתגלגל  מוכרחים  ונהיה 
והחומר  מהגוף  גם  לומר שיקח  רוצה  חמורינו  ואת  לעבדים  אותנו  ולקחת  וזהו  הבורא, 
להיות עבד נאמן להבורא ברוך הוא שזה הוא ההכרח וסופו של אדם. כי בסוף יהיה מוכרח 
כל אחד להיות עבד ה' הוא וחומר גופו. וכמ"ש החפץ חיים בשער הציון בהלכות יוה"כ, 
טעם שקוראים מפטיר יונה, כי יש אנשים שלא אכפת לו ללכת לגהינם, כי מרגיש את 
עצמו ממילא שאין לו תקוה, נו נו, שיהיה עוד כמה שנים גהינם, בין כך וכו'. לזאת קוראים 
מפטיר יונה, סיפור כזה שהיה אחד שרצה לברוח מהשי"ת ולא הצליח, בסוף היה דבר ה' 
שנית אל יונה ועשה שליחותו כרצונו יתברך. והגר"א מפרש שיונה הוא הנשמה, והאניה 
היא הגוף, ואמרו חז"ל שיונה עבר מדג אל דג, שזהו ענין 'הן יפעל אל פעמיים שלוש עם 

גבר' לתקן את הנשמה עד ג' גלגולים, סוף סוף יבא האדם לתכליתו כרצון השם.

וכיסופין להבלי  לי מכל התאוות  יהיה  וזהו החשבון הנפש שהאדם עושה לעצמו, מה 
וחומרי. חומר של האדם  יתברך, אני  עוה"ז, הרי סוף סוף אהיה מוכרח להיות כרצונו 
הוא הגוף. הצדיקים אמרו על הרבי רבי אלימלך שזכה לזכך את חומרו למעלה מדרגת 

נשמתנו.

כל עוד הנר דולק יכולים לתקן ולשפוך לבו לפני ה' שיאיר עיניו להעלות האהבות 
הנפולות לאהבת ה'

ויגשו אל האיש אשר על בית יוסף  מה יהיה התכלית, לחשוב כך, וליפול לשברון לב? 
רוצה לומר אחר שמעלים על לבם וזכרונם את כל הנ"ל, אזי הם מתחילים להתוודות על 
עונותיהם וקלקוליהם ומתפללים אל הבורא יתעלה, וזהו ויגשו הגשה לתפילה אל האיש 
למעלה  יוסף שהוא  בית  על  איש מלחמה. אשר  ה'  איש  הנקרא  הוא  ברוך  הקדוש  זה 
מכל העולמות. לאחר חשבון הנפש הנ"ל, ניגשים את הקב"ה שהוא האיש אשר על בית 
ג'  יהודי שיש לו דרך לגשת לפני המלך  יוסף, ומתפללים לפניו. שזהו האושר של כל 
פעמים ביום, לא כמו שאמרה אסתר 'ואני לא נקראתי לבא אל המלך זה שלושים יום', 
אנו נקראים לבא אל המלך ג' פעמים ביום, א"כ אנו צריכים לדבר איתו יתברך, ולשאול 
אותו מה יהיה התכלית. כמו המנהג שהיה החפץ חיים נוהג בכל לילה לעלות לעליית 
הגג, ולדבר 'ישראל מאיר הנה אתה חולה, וכבר הגיעו החברא קדישא, והנה עלית כבר 
למעלה ושואלים 'ישראל מאיר, עמוד וערוך מקרא משנה וכו'' ובסוף היה צועק, 'ישראל 

מאיר, אתה עוד חי עדיין, אתה יכול עוד לתקן הכל. לך תשפר מעשיך'.

בית  לומר בעוד שהם בזה העולם שהוא פתח אל הבית  רוצה  וידברו אליו פתח הבית 
מנוחתם לעולמים. רש"י הקשה מהו פתח הבית, שדחפו הנה והנה, אך לדברי רבי אלימלך 
הכונה לפני פתח הבית, שכל ההזדמנות לשוב בתשובה הוא רק כשאנו עדיין כאן בעוה"ז, 
לפני עלייתנו למעלה הביתה, שם כבר אי אפשר לשנות כלום, אם הכנסת את הכיסופין 
וביס, אין שום עצה ותבונה לאחר  שלך באמתחת הכרס, תתן דין וחשבון על כל ביס 
שעלינו שם. לזאת מתבוננים האנשים לדבר 'פתח הבית', בעוד שהם בזה העולם. ]יש 
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לרמז שזו היתה הנהגת מהר"א מבעלזא לעצור לפני כל פתח ולהתבונן, לזכרון שיבא זמן 
שנעבור את הפתח בין עולם לעולם[

כשאדם בא אל מלון עוה"ז הוא שוכח וכוסף להבלים, אך תמיד יכול לשוב בכל 
כחו

ומה יהיה דיבורם עם הקב"ה? כמו שלימד אותנו האור החיים הק' שצריך לשפוך לבו לפני 
ה' כדבר איש אל רעהו ולספר לו את כל לבו: ויאמר בי אדוני, ירד ירדנו בתחילה לשבור 
אוכל, רוצה לומר שהם מתוודים רבונו של עולם באמת שירדנו לעולם הזה למען הכוונה 
ומשביעין  כנאמר  יתירים.  ומאכלים  והתענוגים  דהיינו תאוות הגשמיות  שנשבר האוכל 
אותו הוי צדיק ואל תהי רשע וקבלנו עלינו את השבועה. באנו לעולם הזה 'לשבור אוכל', 
לשבור תאות אכילה, כמ"ש בשערי קדושה למהרח"ו שאין הכונה דוקא אכילה אלא 
וכמ"ש בצעטיל קטן שהאדם לא נברא אלא לשבר את הטבע,  גם כל שאר התאוות, 
הגופניות,  כדי לשבור התאוות  לעוה"ז  יודעים האמת שבאנו  אנו  הן  לה',  אומרים  אנו 
קבלו עלינו את השבועה על כך. סיפרו לנו שם למעלה, שאנו יורדים לעולם של כיסופין 
לשוקולד ושאר מיני מרור, ואמרו בתוס' בשם חז"ל 'עד שאתה מתפלל שיכנסו דברי 

תורה לתוך פיך, התפלל שלא יכנסו מעדנים לתוך פיך.

והיה כי באנו אל המלון, רוצה לומר העולם הזה שאינו אלא בית מלון ללון, מלון הוא מקום 
שלא נמצאים שם מדי הרבה זמן, באים והולכים, מזל טוב הנה נולד ילד, ושוב הלוייה 

יוצאת, ושוב נולד מזל טוב,  העוה"ז הוא רק אכסניה זמנית. 

רוצה  והנה הכסף איש בפי אמתחתו,  והבטן,  לומר הכרס  רוצה  ונפתח את אמתחותינו 
לומר היה כל תאוותינו בשביל החומר. במקום לכסוף לאיש, באהבת ה', הנה שלחנו כל 
הכיסופין לתוך הבטן, וכיון שאני עדיין חי, אני עדיין יכול להתעורר בתשובה מעתה ועד 
עולם: ונשב אותו בידינו, פירוש ועתה נשוב בתשובה בכל כחינו, יד הוא לשון כח, וזהו 

ונשב אותו בידינו, אנו באים לשוב בתשובה בכל הכח.

וכתב האמרי יוסף, כי נודע שמצות התשובה היא מצות עשה, ובזה"ק כתוב שכל מצות 
עשה צריך לקיים בתרין גדפין יראה ואהבה, וכ"ש בראשית חכמה, שגם מצות התשובה 
את  להשי"ת  להחזיר  דרך  שיש  ממעזריטש  הגדול  המגיד  ולימד  ואהבה,  ביראה  צ"ל 
הכיסופין, שאם מכאן והלאה כשיבא עלי תאוה ואהבה נפולה, אחזיר את האהבה הזאת 
ותלמידיהם,  הקדושים  תלמידיו  וכל  ממעזריטש  הגדול  המגיד  שלימד  כמו  להשי"ת, 
בתוכו,  שנמצא  אלקי  הניצוץ  את  אוהב  רק  אני  החיצונית,  האהבה  בא  מהיכן  לחשוב 
מי שעושה  אוהב את  יתבונן שהוא  באוכל,  טוב  ובשעת האכילה אפי' שמרגיש טעם 
עכשיו את הטעם הטוב הזה, ובמקום להמשך אחר הגשמיות החיצוניות שבזה, יתאווה 

אליו יתברך, ולתורתו הקדושה. 

כל מי שאומר שאין בכחו לשבר תאוותיו, הוא שקרן
וזהו 'כספנו במשקלו', שאין הקב"ה שולח לאדם נסיונות רק אם יש בכחו משקל נפשו 
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להתמודד בהם, אין הקב"ה בא בטרוניא עם בריותיו, וכמ"ש הספורנו 'ולא נחם אלהים 
דרך ארץ פלשתים' ששם לא יוכלו לעמוד בנסיון, לכן ויסב וכו', א"כ גם האהבות הנפולות 
הכל לפי מדה ומשקל. לכן לא יאמר האדם לרבי אלימלך 'יא יא רבי' אין לכם השגות 
בתאוות שיש לי, אינו כך, כי כל תאוה'לע שיש לאדם הוא בדיוק לפי הכחות שלו, אם 
נדמה לו שהם חזקים מכוחותיו, טעות בידו. הה"ד 'כספנו במשקלו', וכל הגדול מחברו, 
יצרו גדול הימנו, מוסיפים לו עוד קצת נסיונות. וכל אחד יכול בוודאי לשבור תאוותיו, מי 

שאומר שאינו יכול, הוא שקרן.

וזהו ונשב אותו בידינו, והאיך? וכסף אחר הורדנו לשבור אוכל, רוצה לומר ונתחזק שיהיה 
לנו תאוות אחרים תאוות קדושות. כי מעתה והלאה נתחזק לבא לתאוות קדושות, אהבת 
ה' ויראת ה'. לא ידענו מי שם כספינו באמתחותינו, פירוש גם אותם התאוות שהיה לנו 
היה כלל בלא ידיעה אלא מחמת היצר הרע הוא גרם לנו כל זאת, וכמ"ש האור החיים 
הק' ארמי אובד אבי, זהו היצר הרע הרמאי שהוא עשה כל זאת, שהכניס לנו כ"כ הרבה 
תאוות אכילה וכו' בגוף, רבונו של עולם 'לא ידענו מי', כי אין דרך ארץ לומר להקב"ה 
שאתה גרמת לנו כל זאת, ואמרו חז"ל בגמ' סוכה שהקב"ה מתחרט בכל יום על בריאת 
היצר הרע 'ואשר הרעותי', כשאדם שב בתשובה מעוררים שהקב"ה ישוב על כך, כמ"ש 
בזרע קודש, ולכן אומרים בדרך ארץ 'לא ידענו מי שם'. ורבי אלימלך מפרש באופן אחר, 
לא ידענו, היינו שכל אותם התאוות היו בלא ידיעה וכוונה, רק מחמת יצר הרע הוא גרם 
לנו כל זאת. כמ"ש 'גלוי וידוע לפניך שרצוננו לעשות רצונך, מי מעכב, שאור שבעיסה'.

כל  לתקן את  יכול  כי האדם  אלי,  בא  כספכם  לכם..  ויאמר שלום  וזהו המשך הפסוק 
העבר. ויוצא אליהם את שמעון, כי שמע אלקים את כל התפילה הזאת. ואחרי שובינו 

נחמנו והצילינו וכפר לנו על כל חטאותינו אמן:

בעל הערוגות הבושם היה נוהג לשנן הרבה את השטיקל הזה בנועם אלימלך. יש שאמרו 
שאין לנו הבנה בספר קדוש זה רק בערב ש"ק אחר המקוה, אך כפי הנראה יש שטיקלאך 

שיכולים להבין גם ביום חמישי בבוקר.

באור החיים פי' כעין זה, והיה כי תבא אל הארץ העליונה, והבאת את הסל, ויראו שיש 
שם בזיונות, וענית ואמרת ארמי אובד אבי, שם מדבר בנוסח שהוא כבר עלה למעלה 

ועבר את מעבר יבוק, אך כאן בנועם אלימלך מדובר כשעדיין אנו בעוה"ז פתח הבית. 

כתוב בספר מאור עיניים שללמוד בספר של הצדיק מתקשרים ברוחו של הצדיק, ואילו 
גדול  ספרו  שללמוד  נמצא  הצדיק,  של  בנפשו  מתקשרים  הק'  הציון  על  בהשטתחות 
נכללנו  לכן  לרוח,  לזכות  נפש  נמי שצריך  הכי  אין  ציונו הק'.  במעלה מהשטתחות על 

ברבים מבני ישראל שזכו להשתטח שם, ונותנים באהבה רשות זה לזה. 

ענין גילוי אליהו הוא התגלות חלק אליהו שיש בכל נפש מישראל
כתב השפת אמת ]להרה"ק מבארז'אן[ שמעתי ממורי הקדוש האריה דבי עלאי שאיש 
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אחד שאל את רבינו הקדוש רבי אלימלך זי"ע שאמר על אחד מהיושבים בבית מדרשו 
שהוא בעל גילוי אליהו, ]כנודע שהיו רבים בבית מדרשו שהיו ראויים לכך[ שאלו אותו 
היתכן שיש לו גילוי אליהו, הלא הבעל אבן עזרא אינו מודה שיש כעת גילוי אליהו, כמו 
שכתב בספרו, הרי שהאבן עזרא לא היה לו גילוי אליהו והרי מדרגתו עצומה ונוראה, 
ואחד הצדיקים התפלל שיזכה ליראת שמים של האבן עזרא, ולא היה יכול גופו להחזיק 
את עצמו, הוא החל להזדעזע כ"כ מרוב יראה. ואם הוא לא היה לו גילוי אליהו, ובוודאי 
כבוד מעלתכם ]הרבי רבי אלימלך[ מודה שבעל האבן עזרא הוא במעלה יתרה מהאיש 

הזה שכבודו אומר שהוא בעל גילוי אליהו?

]ונודע שאצל הרבי רבי אלימלך היה גילוי אליהו כפשוטו, שהגיע יהודי עם אזור במתניו 
פעם  בביתו.  רגילים  היו  ויעקב  יצחק  אברהם  האבה"ק  וכן  התורה.  סודות  איתו  ולמד 
אחת נכנס 'משמשו בקודש' בעל המאור ושמש עם כוס תה, כשפתח את דלת חדרו, נפל 
חלשות ונשבר הכוס תה, כשהעירו אותו אמר לו רבי אלימלך 'האם אינך יכול להסתכל 

בפני אביך אברהם, מה לך כי תתעלף?'[

והשיב להם הרבי, אמת הוא הדבר כאשר אמרתי שהאיש הוא בעל גילוי אליהו. וכמ"ש 
בפרקי דרבי אליעזר פרק כ"ט שאליהו נקרא מלאך הברית, כמו שמבקש המוהל 'אליהו 
מלאך הברית עמוד על ימיני וסמכני',  כי אליהו טס כל העולם בארבע טיסות, ואיך אפשר 
שיהיה בשעה כל מילה ומילה, והלא כל המילות הם בשעה אחת בבוקר אחר התפילה, 
ואיך יוכל להיות בשני מקומות ביחד? ]ונודע מש"כ החת"ס בכמה אופנים בהופעת אליהו, 

לגבי שבת קודש מחוץ לתחום[ 

'רק אני אומר לך הענין', כי אליהו החזיר את בני ישראל בתשובה, והביא אותנו למעמד 
כמו מעמד הר סיני, וצעקנו ה' הוא האלקים ה' הוא האלקים, באותו מעמד זכה להיות 
נשמה כוללת כמו משה משיח, ]וכמ"ש באריז"ל שזכה אז לנשמת נדב ואביהוא עי' שער 
הגלגולים[ ובשעת הכנסת הילדים לבריתו של אאע"ה, בא אליהו, שהוא הנשמה הכוללת 
של כל ישראל, ונתגלה בתוך הילד החלק האחד שיש לו בתוך אליהו, לא שאליהו כולו 
]כמ"ש במגלה עמוקות  יהודי,  מגיע לכל ברית, אלא שנתגלה החלק אליהו שיש בכל 
שיש בכל יהודי חלק של משה רבינו[ וזה הנמול כשהוא גדל ושומר אות ברית קודש או 

מתקן מה שצריך לתקן, אזי הוא זוכה שחלק אליהו שבו מתגלה. 

וזה האיש היושב כאן שאני אומר עליו שיש לו גילוי אליהו, כוונתי לכך. משא"כ החלק 
של אבן עזרא באליהו היה חלק גדול כ"כ, על זה החלק הגדול כתב האבן עזרא בשעת 
כתיבת הדברים הנ"ל שבאותה שעה עדיין לא נתגלה לו החלק הגדול שיש לו באליהו 
הנביא זכור לטוב. משא"כ האיש הזה יש לו חלק הרבה יותר קטן מהאבן עזרא, לכן הוא 

כבר זכה להתגלות אליהו.  עכ"ל.

הרי לנו מהלך חדש בענין אליהו, ויתכן שאדם קטן במעלה זוכה לגילוי אליהו לפני הגדול 
במעלה, כי חלקו הקטן יותר בנקל להתגלות. ועיקר גילוי אליהו הוא מיניה וביה. 
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ונודע שהשר שלום מבעלזא היה דבוק מאד בקדושת אליהו, וספרו מלא בהזכרת אליהו. 
וכתב שכשההורים נותנים שם לתינוק מתגלה בהם התגלות אליהו, 'וכל אשר יקרא לו 
ואז הוא מבשר טוב. וכתב הרה"ק רבי פינחס מקאריץ שכל אחד  האדם' ר"ת אליהו, 
אליהו. כשאדם  הוא  טוב  כי המבשר  אליהו,  בחינת  בו  יש  טובה,  לבשר בשורה  שבא 
מבשר בשורות טובות הוא מחובר מאד לבחינת אליהו שבו. וזהו אליהו מלאך הברית, 

שמתגלה חלקו בכל אחד שהוא שומר הברית.

ובזה מבאר רבי אהרן לובינסקי הלשון 'גילוי אליהו' ולא 'ביאת אליהו', גילוי הוא ענין 
שנמצא והוא נסתר, ועתה הוא נתגלה. כי חלק אליהו שבו נתגלה. 

כולו באופן  וכפי הנראה שהצדיקים שהם היו נשמה כוללת, היה להם התגלות אליהו 
שהגיע אליהו הנביא ממש ולימד אותם תורה, מאחר שחלקו שבאליהו גדול כ"כ. 

אליהו  ורבינו  תם  רבינו  כשנחלקו  כמו  אחד,  שבכל  רבינו  משה  בהתפשטות  הוא  וכן 
ואמרו משה  רבינו הופיע שם,  בשאלת קשר של תפילין, כתוב בסדר הדורות שמשה 
רבינו רד, כי רבינו תם נתגלה בו בחינת משה רבינו שבו. וכן בבית מדרשו של רשב"י, 
מעשים בכל יום שהתגלה שם רעיא מהימנא הוא משה רבינו הרועה הנאמן, כי בנשמה 

כוללת מתגלה בחינת אברהם. 

נכנס מלמעלה  או  בדלת  דופק  הוא  אליהו, אם  גילוי  להם  אלו שיש  צריך לשאול את 
פרט  שבנו,  אליהו  התגלות  גם  הוא  הדלת,  חמתך  בשפוך  שפותחים  ומה  ומתגלה. 

להצדיקים הגדולים שזוכים לאליהו ממש, מחמת שיש להם נשמה כוללת.

הא דשנים שעשוה אין המעשה נחשבת לאחד מהם, הוא רק בדבר עבירה, 
משא"כ מעשה מצוה מתייחסת לכל אחד

נֵי אַהֲרןֹ  כתב בחכמת התורה בפרשת השבוע חידוש גדול בהלכה, עה"פ ]ט,ט[ וַיַּקְרִבוּ בְּ
חַ.  זְבֵּ ם יָצַק אֶל יְסוֹד הַמִּ חַ וְאֶת הַדָּ זְבֵּ ן עַל קַרְנוֹת הַמִּ תֵּ ם וַיִּ דָּ עוֹ בַּ טְבֹּל אֶצְבָּ ם אֵלָיו וַיִּ אֶת הַדָּ
בפשטות מדובר בארבעת בניו, נדב ואביהוא אלעזר ואיתמר, כולם יחד הביאו כלי אגרטל 
עם דם הפר, שהוא כלי גדול מאד, ואהרן הכהן הטביל אצבעו בדם ויתן על קרנות המזבח. 
אע"פ שגם אדם אחד יכול לישא את הכלי הזה, שהרי המקבל נושא את כל דמו של פר, 
דם, אך  ליטרים של  בו כמה  יש  כי  ישפוך',  כל הדם  'ואת  כה.  דף  זבחים  בגמ'  כמ"ש 

הקרבת הכלי היה ע"י ארבעתם. 

והקשה רבי שלמה קלוגר דבהלכות שבת נקטנו 'זה יכול וזה יכול שניהם פטורים', ומשם 
למדו לכל התורה כולה, שכשכל אחד מהם יכול להרים את הדבר בעצמו, ועשאוהו כמה 

אנשים, אין המעשה מתייחס לאחד מהם, וא"כ מי הקריב את הדם? 

וחידש רבי שלמה קלוגר, דדווקא בעבירה אין המעשה נחשבת אל העושה כשזה יכול וזה 
יכול, אך במעשה המצוה כן נחשבת המעשה לכל אחד מהם, אע"פ שזה יכול וזה יכול. 
כי אדרבה חשוב בעיני ה' רבים העושים מצוה יותר מיחיד העושה מצוה. ושם לא דרשו 
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חז"ל 'בעשותה ולא בשנים שעשאוה' ששם מדובר 'אחת ממצות ה' אשר לא תעשנה', 
משא"כ במצות ה' שכן צריך לעשות, אדרבה נחשבת המצוה לכל אחד מהם.

דין לולב ואתרוג שנטלו כמה אנשים ביחד, א"כ במקום ליטול כל  וא"כ יש לעיין מה 
הקהילה את הלולב ולתת זה לזה מתנה על מנת להחזיר, ולהמתין כמה שעות, הרי יכולים 
לקחת אתרוג תימני ענק, ואח"כ יקחו ]שהרי כשרים ד' מינים בזה אחר זה[ לולב ארוך 
מאד, וכל הקהל ינענעו כאחד, כל אחד יגע במקצת הלולב ויצאו כולם ידי חובתם. ]ועי' 
מקראי קודש לרבי הערש פסח[. וכן נוגע הדבר כששני משמשים בקודש מכניסים כוס 
אחד לפני הצדיק, האם נחשבת המצוה לשניהם, או כדין זה יכול וזה יכול ששניהם לא 

עשו את המעשה. 

הוא  מהם  אחד  כל  במצוה  משא"כ  שליחות,  דין  אין  עבירה  שלגבי  רש"ק  מבאר  עוד 
שבגופו,  במצות  שליחות  לעשות  אפשר  שאי  אע"פ  לו,  שחסר  בחלק  לחבירו  שליח 
כדברי הקצות, הני מילי כשאין גופי מקיים את המצוה, אך כאן שארבעתם עושים המצוה 
בגופם, אלא שכל אחד מהם תופס חלק, שם שייך שליחות אפי' על מצוה שבגופו, א"כ 

כל אחד שליח לחבירו להשלים החזקת כל המצוה.

משא"כ בעבירה שאין בה דין שליחות, דאין שליח לדבר עבירה, ממילא עשית רק חלק 
מהעבירה, ומן הסתם אינו מכוון שלוחו כדי להתחייב, לזאת שנים שעשאוה פטורים.

וראיה לכך שבתוה"ק בחומש ובמשנה וברמב"ם שצריך להקריב את האברים אל המזבח, 
וכל ירך נשאו כמה כהנים, אמנם שם הוא בגדר 'זה אינו יכול', אך רש"ק מחדש שה"ה 

ב'זה יכול וזה יכול'.

דעת רבי מאיר שמחה שכל אחד מבני אהרן הביא כוס מיוחד להזות על קרן אחד
אך רבי מאיר שמחה לא קיבל את החידוש של הרש"ק, וביאר באופן אחר, שכיון שבני 
'אומר אני שקבלו דם הפר בארבעה  ורצו כולם להשתתף בעבודה,  אהרן היו ארבעה, 
כוסות', נדב כוס אחד וכו', ולמזלם יש ד' קרנות על המזבח, ולכל קרן היזה אהרן מכוס של 
בן אחר. ואי' בזבחים דף לד, שכשעושה כך, נעשה כל כוס שיירים, ואת כל השיריים של 
הארבע כוסות יצק אביהם אהרן אל יסוד המזבח, ולכן רק בחטאת נאמר 'ויקריבו' כי יש 
ד' קרנות, ויש חלק לכל אחד מד' הבנים. משא"כ בשור ואיל לשלמים, יש שנים בשור 

ושנים באיל, הלכו שני בנים עם שני כוסות מדם השור, ושני בנים מדם האיל. 

ואיל העולה שדמו ניתן רק בשתי מתנות, שם כיון שאין ברירה לחלק הדם לכל אחד, 
כולם  'את הדם אליו', הרי שהביאו  ולא  בני אהרן אליו את הדם',  'וימציאו  נאמר שם 

כאחד את הכוס.

אך לדברי רש"ק יכולים לקיים מצוה כמה אנשים בבת אחת, ונחשבת המעשה לכל אחד 
ואחד. ויש לעיין בספרי הפוסקים אם נקטו כך להלכה למעשה. 


